
پاسکاری مصوبه »تاثیر معدل در کنکور«
بین سه شورا 

مصوبه »تاثیر معدل در کنکور« که در روزهای پایانی ســال گذشته بعد از 
انتقادات و حواشی فراوان بالاخره با تصویب در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
به نظر می رســید تکلیفش مشخص شده، اوایل امســال با ارائه جزئیات و 
شروط اجرای آن از سوی شورای سنجش و پذیرش، باز هم آتش انتقادات 
روشن شد تا جایی که قرار است برای تعیین تکلیف دوباره، در شورای عالی 

انقلاب فرهنگی مورد بررسی قرار گیرد تا به تصمیم  واحدی برسد.
به گزارش ایســنا، به نظر می رســید پرونده اصلاح مصوبه »تاثیر معدل در 
کنکور« و نحوه محاســبه سوابق پایه یازدهم بســته شده هرچند تعیین 
جزئیات سیاست های سنجش و پذیرش در دانشگاه، از جمله تأثیر معدل، 
عطف به ماســبق بــودن و مفاد ســوابق تحصیلی بر عهده شــورای عالی 
آموزش وپرورش قرار گرفت اما مقرر شد تصمیم نهایی را شورای سنجش و 
پذیرش دانشجو بگیرد که با اعلام عطف ما سبق شدن سوابق پایه یازدهم 
از ســوی شورای سنجش و پذیرش دانشــجو آتش انتقادات دوباره بر این 
مصوبه را تند کرد تا جایی که اوایل فروردین امسال حسین صادقی رئیس 
مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی وزارت آمــوزش و پرورش در صفحه 
شــخصی خود در شبکه ایکس نوشت که »با پیگیری جدی وزیر آموزش و 
پرورش در جلسه اضطراری شورای سنجش و پذیرش دانشجو، الزام پشت 

کنکوری ها به ارائه سوابق تحصیلی پایه یازدهم لغو شده است.«
وی در ادامه نوشــته بود: در پی ســردرگمی و اعتراض گسترده داوطلبان 
کنکور ۱۴۰۴، با دلســوزی مسئولان نظام تعلیم و تربیت، مصوبه جنجالی 
شــورای سنجش و پذیرش دانشــجو درباره الزام پشت کنکوری ها به ارائه 
سوابق تحصیلی پایه یازدهم، در جلسه اضطراری این شورا لغو شد و شورای 

سنجش باپیشنهادهای زیر موافقت کرد: 
تأثیــر مثبت نمرات پایه یازدهم برای همــه داوطلبان کنکور ۱۴۰۴. عدم 
عطف به ماسبق شدن نمرات یازدهم برای فارغ التحصیلان ۱۴۰۳ و قبل از 
آن . کاهش تعداد دروس مؤثر پایه یازدهم در صورت عدم پذیرش پیشنهاد 

عطف به ماسبق نشدن.
به گزارش ایســنا، هرچند با پیگیری های خبرگزاری ایســنا، این سخنان 
تایید نشــد و علی رغم هر آنچه تا کنون بیان شده، در پی انتقادات صورت 
گرفتــه، تصمیم قطعی در این خصوص به شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
محول شده اســت.در خصوص جزییات این موضوع مهدی خراشادی زاده 
مدیر کمیســیون اساســنامه ها و مقررات تحصیلی شورای عالی آموزش و 
پرورش در گفت وگو با ایسنا، اعلام کرد که شورای عالی آموزش و پرورش 
پیشنهاداتی در خصوص مصوبه تاثیر سوابق تحصیلی برای متقاضیان ورود 
به آموزش عالی را به شورای سنجش و پذیرش ارائه کرده بود که به استناد 
مصوبه ۹۱۳ شورای عالی انقلاب فرهنگی باید به تصویب شورای سنجش و 
پذیرش می رسید. در جلسه شورای سنجش و پذیرش تمامی پیشنهادهای 
شــورای عالی آموزش و پرورش به جز یک مورد، مورد تصویب قرار گرفت.
وی با بیان اینکه مورد مزبور، بحث معافیت فارغ التحصیلان قبل از ۱۴۰۳ 
از امتحانــات نهایی پایه یازدهــم بود که رای نیاورد افزود: قرار شــد این 
گروه نیز مانند ســایر داوطلبان ملزم به تولید سابقه باشند.مدیر کمیسیون 
اساسنامه ها و مقررات تحصیلی شورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه 
در شورای ســنجش و پذیرش تصویب شد که تمام متقاضیان شرکت در 
کنکور سراســری ملزم به ایجاد سابقه تحصیلی پایه یازدهم )شش درس( 
و پایه دوازدهم هســتند ادامه داد: با توجه به اینکه در آن زمان امتحانات 
پایه یازدهم پشت کنکوری ها داخلی بوده است لذا باید با شرکت در آزمون 

نهایی پایه یازدهم، سابقه ایجاد کنند.
خراشادی زاده عنوان کرد: در مقابل، تعدادی از دانش آموزان پایه دوازدهم 
نســبت به حذف پایه یازدهم برای پشت کنکوری ها اعتراض دارند و اعلام 
دارند رقابت باید عادلانه باشــد.وی اظهار کرد: در جلسه اخیر وزارت علوم 
که با موضوع سوابق تحصیلی برگزار شد، تصمیم گیری در این خصوص به 
شورای عالی انقلاب فرهنگی واگذار شد و قرار است در جلسه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تصمیم قطعی گرفته شــود.این در حالیســت که عظیمی 
راد ســخنگوی کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس در این باره عنوان 
کرد: مصوبه تاثیر قطعی معدل در سال گذشته خوب پیش رفت و شورای 
عالــی آموزش و پرورش مصوبات خوبی را در کاهش تعداد دروس و عطف 
به ماسبق نشدن داشــتند اما متاسفانه شورای سنجش و پذیرش دانشجو 
به جای تایید این مصوبات، مصوبــه ای را تصویب کرد که خلاف مصوبات 

شورای آموزش و پرورش بود.
وی با بیان اینکه در دهم فروردین جلســه ای با حضور وزراء برگزار شد که 
این مصوبه لغو شــد افزود: پیشنهاد جدید به شورای عالی انقلاب فرهنگی 
ارائه شــد که انشالله در جلسه هفته اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی این 
مصوبات مطرح و انتظار اســت این سه مصوبه و این سه پیشنهاد که مبنی 
بر تاثیر مثبت پایه یازدهم برای کل پشــت کنکوریها برای ســال ۱۴۰۴ 
و ســال های آینده، ماسبق نشدن و یا کاهش بیشــتر تعداد دروس برای 
پایه یازدهم اســت، داشته باشیم.سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس با بیان اینکه این مباحث از موضوعاتی بود که در شــورای سنجش 
و پذیرش در ایام نوروز ۱۴۰۴ تصویب و به شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
ارائه شــد اظهار کرد: امیدواریم در جلســه آتی که شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی خواهند داشــت یکی از این سه پیشــنهاد تصویب شود و جامعه 
 کنکوری ها، چه پشــت کنکوری ها و چه پایــه دوازدهمی ها از این مصوبه 

استفاده لازم را ببرند.

آبله مرغان، بیماری شایع فصل بهار
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی و متخصص بیماری های 
عفونی و گرمسیری با اشاره به شیوع آبله مرغان در فصل بهار، گفت: به افراد 
توصیه می شــود برای پیشــگیری از ابتلا از تماس، دســت و دیده بوسی با 

بیماران خودداری کنند.
به گزارش ایلنا، مسعود مردانی با اشاره به اینکه احتمال ابتلا به آبله مرغان در 
فصل بهار افزایش می یابد، اظهار کرد: عامل ابتلا به آبله مرغان یک بیماری 
ویروسی حاد است که منجر به بروز تب و بثورات جلدی )جوش های پوستی( 
در فرد مبتلا خواهد شد. وی افزود: درگذشته این بیماری مخصوص کودکان 
بود، اما با افزایش سطح بهداشت در جامعه، کودکان در مراحل ابتدایی زندگی 
به این بیماری مبتلا نمی شوند و در بزرگسالی با آبله مرغان درگیر می شوند. 
اســتاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تاکید بر اینکه نشانه های ابتلا 
به آبله مرغان در بزرگســالان به مراتب شدیدتر از کودکان است، خاطرنشان 
کرد: این بیماری ارتباط مســتقیم با سن دارد، هر چه سن ابتلا افزایش یابد 
علامت های بیماری نیز شدیدتر است. مردانی یادآور شد: جوش های پوستی 
آبله مرغان در قســمت های مختلف بدن مانند سر، صورت، اندام و در برخی 
مــوارد در تمام بدن ظاهر می شــود. وی با بیان اینکه دوره حاد این بیماری 
هفت روز اســت، تاکید کرد: در برخی افراد بهبود بین دو تا ســه هفته نیز 

ادامه دار است. 
این متخصص بیماری های عفونی و گرمســیری با بیان اینکه به افراد توصیه 
می شــود برای پیشگیری از ابتلا به این بیماری از دست دادن و دیده بوسی 
با مبتلایان خودداری کنند، خاطرنشــان کرد: این بیماری واگیردار است به 
شــکلی که با کوچک ترین تماس با فرد آلوده، بیماری انتقال می یابد. عضو 
هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با بیان اینکه معمولا این 
بیماری در کودکان ســالم خفیف است و در موارد شدید، ضایعات می تواند 
تمام بدن را پوشش دهد اضافه کرد: ممکن است در گلو، چشم ها و غشاهای 
مخاط مجرای ادرار و واژن نیز نشانه هایی از بیماری ایجاد شود. به گفته وی، 
بثورات تاولی و خارش دار ناشــی از عفونت آبله مرغان بین یک هفته تا ۲۰ 
روز )بسته به شرایط فرد متفات است( پس از قرار گرفتن در معرض ویروس 
ظاهر خواهد شد و معمولا حدود ۵ تا ۱۰ روز این بیماری نشانه های خود را 
دارد. مردانی به برخی از نشانه های آبله مرغان که ممکن است یک یا دو روز 
قبل از بثورات ظاهر شوند، اشاره کرد و افزود: تب )اغلب با تب خفیف ۳۷.۸ 
تا ۳۸.۹ درجه سانتی گراد شروع می شود(، کاهش اشتها، سردرد، خستگی و 
احســاس ناخوشی عمومی از جمله نشانه های این بیماری است. وی با بیان 
اینکه زمانی متوجه شدید خودتان یا فرزندتان، نشانه های ابتلا به آبله مرغان 
را دارد باید به پزشــک عفونی یا عمومی مراجعه کنید، اضافه کرد: پزشک با 
معاینه ضایعات و در نظر گرفتن سایر علامت ها می تواند بیماری را تشخیص 
دهد، همچنین در صورت لزوم، برای کاهش شدت بیماری و درمان عوارض 

ناشی از آن، دارو تجویز می کند.  

آموزش

سلامت

واریز اعتبار کالابرگ دهک  یک تا سه 
درآمدی؛ از  فردا

درحالــی اعتبار مرحله دوم طــرح کالابرگ الکترونیک 
از ۱۳ فروردین ماه به حســاب سرپرســتان خانوار تحت 
پوشــش نهادهای حمایتی واریز شــده که ســخنگوی 
طرح کالابــرگ الکترونیک از واریزِ اعتبــار مرحله دوم 
طرح کالابرگ الکترونیک به حســاب سرپرستان خانوارِ 
دهک هــای درآمدی اول تــا ســوم از ۲۰ فروردین ماه 
خبر داد و  گفت: همچنین از ۲۷ فروردین  نیز حســاب 
سرپرســتان  خانوارهای دهک های چهارم تا هفتم شارژ 

می شود.
مرجان دبیری در گفت وگو با ایســنا، بــا بیان اینکه از 
۱۱ اســفندماه سال گذشــته مرحله اول طرح کالابرگ 
الکترونیک با واریز اعتبار به حســاب سرپرستان خانوار 
دهک یک تا هفت درآمدی )به سه دهکِ اول به ازای هر 
نفر ۵۰۰ هزار تومان و برای باقی دهک ها به ازای هر نفر 
۳۵۰ هزار تومان( آغاز شــد، اظهار کرد: این اعتبار برای 
خرید ۱۱ قلم کالای اساســی شامل اقلامی از گروه های 
لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص یافت که در صورت 
خرید بیش از سقف اعتبار تخصیصی، مابه التفاوت هزینه 
باید توســط خریدار پرداخت شود.وی افزود: مرحله اول 
طــرح کالابرگ الکترونیــک با واریز اعتبار به حســاب 
سرپرستان خانوار تحت پوشــش سازمان های حمایتی 
)بهزیستی و کمیته امداد( در ۱۱ اسفندماه همراه بود و 
پس از گذشت چند روز این اعتبار به حساب سرپرستان 
خانوار ســایر دهک هــای درآمدی نیز واریز شــد.بنابر 
اظهارات سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک،  در مرحله 
اول این طرح در مجموع ۵۵ میلیون نفر از طرح استقبال 
کردند. دبیری با اشاره به اینکه مرحله دوم طرح کالابرگ 
الکترونیک با اولویت افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی 
از ۱۳ فروردین ماه آغاز شده است، تصریح کرد: از زمان 
اجرای مرحله دوم ۵ میلیون و ۷۸۰ هزار نفر توانســتند 
بــا موفقیت خرید خود را انجام دهند که بالاترین درصد 
خرید مردم تاکنون هــم در مرحله اول و هم در مرحله 
دوم از گروه حبوبات بوده اســت. این درحالیست که از 
۲۰ فروردین ماه نیز اعتبار مرحله دوم برای دهک اول تا 
سوم و از ۲۷ فروردین ماه برای دهک های چهار تا هفت 
درآمدی شارژ شده و به حساب سرپرستان خانوار واریز 
می شود.دبیری در پاســخ به این سوال که آیا در اجرای 
این طرح،  خریــداران ملزم به اســتفاده از برند خاصی 
هستند، تصریح کرد: مشمولان طرح کالابرگ الکترونیک، 
می توانند از تمام برندهای تولیدکننده، کالاهای مجاز را 
خرید کنند.سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک با اشاره 
به دیگر مزایــای این طرح، افزود: در صورت اســتفاده 
نکردن کامل از اعتبــار مرحله اول، مانده اعتبار به دوره 
بعد منتقل خواهد شد. اعتبار کالابرگ  الکترونیک تا پایان 
خردادماه ۱۴۰۴ قابل استفاده است. مشمولان می توانند 
خریدهــای خود را در چند نوبت انجام دهند و نیازی به 
استفاده از کل اعتبار در یک مرحله نیست. علاوه بر این 
نیز،  به همه فروشگاه ها تذکر داده شده است در راستای 
تنظیم خرید بازار،  شــهروندان تک خریدی از یک کالا 
نداشته باشند.سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک تاکید 
کــرد: اعتبار طرح کالابرگ، جدای از اعتبار تخصیصی و 
پرداختی بابت یارانه ماهانه افراد است که براساس منابع 
مالی دولت طی مراحلی به مشمولان ارائه می شود.دبیری 
در ادامه درباره نحوه تسویه با فروشگاه های طرف قرارداد 
نیز به ارائه توضیحاتی پرداخــت و تصریح کرد: هر ۷۲ 
ساعت با فروشگاه ها تســویه می شود، به گونه ای که ۹۰ 
درصد از فروشــنده ها در نحوه تسویه این طرح رضایت 
داشــته اند و در حال حاضر با ۲۳۰ هزار فروشگاه در این 

زمینه قرارداد منعقد شده است.

ساخت ۱۳ هزار واحد مسکونی
برای مددجویانِ بهزیستی

رئیس ســازمان بهزیستی کشور با اشاره به اجرای »طرح 
توانمندسازی و فرصت آفرینی« گفت: با اجرای این طرح 
در شــش ماه گذشــته، گام بلندی در راستای استقلال 
مددجویان برداشتیم. به گزارش ایسنا، سیدجواد حسینی 
گفــت: یکی از طرح هــای محوری ما »توانمندســازی و 
فرصت آفرینی بــرای جامعه هدف بهزیســتی« بوده که 
در مراکز شــبه خانواده )نگهداری کودکان بی سرپرست 
و بدسرپرســت( اجرا شــد.وی افزود: این طرح ســه فاز 
توانمندســازی دارد که شــامل غربالگــری ویژگی های 
شــخصیتی و علایق شغلی نوجوانان، آموزش مهارت های 
زندگی به ۱۴ تا ۱۶ ساله ها و آموزش حرفه های تخصصی 
از ۱۷ ســالگی می شود.حســینی ادامه داد: پیش از این، 
بسیاری از مددجویان پس از ترک مرکز در ۱۸ سالگی، به 
دلیل عدم استقلال مالی و اجتماعی، مجدداً به بهزیستی 
وابســته می ماندند. با اجرای این طرح، آنان برای زندگی 
مستقل آماده و وارد »فاز فرصت آفرینی« می شوند. رئیس 
ســازمان بهزیســتی اضافه کرد: در بخش فرصت آفرینی 
شــغلی، ســال ۱۴۰۳ را با تحقــق ۱۱۵ درصدی هدف 
اشتغالزایی شامل ۶۸ هزار فرصت شغلی از ۶۰ هزار فرصت 
پیش بینی شــده به پایان رساندیم و تسهیلات شغلی به 
ســمت شــرکت های تعاونی، مناطق عاری از بیکاری و 
مددجویان هدایت شــد.وی افزود: ۵۰۰ تسهیل گر شغلی 
به استان ها اعزام شدند تا مشاغل پایدار را برای مددجویان 
فراهم کننــد. همچنین »صنــدوق ضمانت فرصت های 
شغلی معلولین« با ۲۷ پست و »سامانه یکپارچه اشتغال« 
راه اندازی شد.رئیس سازمان بهزیستی همچنین گفت: در 
فرصت آفرینی مسکن، ۱۳ هزار واحد مسکونی ساخته و به 
مددجویان تحویل داده شد. در حوزه زمینه سازی ازدواج 

نیز ۵ هزار جهیزیه کامل تهیه و اهدا شد.

خانواده

بهزیستی
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بعد از ایام نوروز یک اســتان دو روز 
و  شنبه  یزدی ها  شد،  تعطیل  بیشتر 
یکشنبه این هفته هم تعطیل بودند، 
این بار خبری از ســرما  و کمبود گاز 
بلکه آب قطع  آلودگی هوا نیست،  و 
بود. همان ایام نوروز خط لوله انتقال 
آب از اصفهان به یــزد دچار حادثه 
شــد، بعدتر معلوم شــد خرابکاری 
بوده اســت، یعنی عده ای دست به 
کار شــدند تا مانع از رسیدن آب از 
اصفهان به یزد شوند، آن ها پیام شان 
را رساندند، نمی خواهیم آب از استان 
ما به استان همجوار برسد، البته غافل 
از این که خودشان هم از استان مجاور 
آب گرفته انــد، با ایــن وجود همان 
شــد،  محقق  قبلی  پیش بینی های 
ایده های انتقــال آب در وضعیتی که 
سایر راهکارها کنار گذاشته می شود 

تنش اجتماعی به بار می آورد.
علی ارواحــی، کارشــناس آب و محیط 
زیست، وضعیت فعلی را حاصل حکمرانی 
و سیاستگذاری آب می داند، او معتقد است 
حکمرانی آب در کشــور مصداق سیاست 
وصله پینه ای است، آب را از یک حوضه به 
حوضه دیگر انتقال می دهند بدون این که 
پیوســت های اجتماعی و اقتصادی آن را 
درنظر بگیرند، اتفاقی که آن قدر تکرار شده 
تا این انتقال ها رنگ و بوی منافع شخصی 

و گروهی به خود بگیرد.
امروز حوضه  باعث شده  چه عواملی 
آبخیز زاینده رود به چنین شــرایط 

بحرانی برسد؟
بــه نظــرم چهــار دســته تصمیــم یا 
سیاســت گذاری نادرســت باعث شــده 
وضعیت زاینده رود بــه این نقطه بحرانی 
برسد. اولین رشته تصمیم به دهه ۱۳۴۰ 
بازمی گردد، در آن دوره شــاهد اســتقرار 
صنایــع آب برَ در فلات مرکزی کشــور، و 
به طــور خاص در اســتان اصفهان بودیم. 
صنایعــی نظیر ذوب آهــن و بعدها فولاد 
مبارکه به منطقه وارد شــدند و این روند 
تداوم یافت تا جایــی که امروز نزدیک به 
یک هفتم صنایع کشور در استان اصفهان 

مستقر شده اند.
اینکه گفته می شود سهم مصرف آب 
صنایع بسیار کم است، درست است؟

از یک منظر درســت است؛ ممکن است 
گفته شود صنایع تنها ۵ یا ۶ درصد از حقابه 
حوضــه را مصرف می کنند، اما این تصویر 
کاملی از واقعیت نیســت. استقرار صنایع 
بزرگ در یک منطقه، جذابیت اقتصادی و 
فرصت های اشتغال را افزایش می دهد. این 
موضوع به مهاجرت گسترده به آن منطقه 
منجر می شــود. وقتی جمعیــت افزایش 
می یابد، تقاضا برای آب شــرب، اشــتغال 
و منابع معیشــتی نیز بــالا می رود. علاوه 
بر مهاجرت های ناشــی از رونق اقتصادی، 
جنگ تحمیلی نیز موج مهاجرت هایی از 
اســتان هایی مثل خوزستان به اصفهان را 
در پی داشت، که فشــار بر منابع محدود 

منطقه را دوچندان کرد.
دومین دسته از تصمیمات نادرست که 

به آن اشاره کردید، چیست؟

دومین عامل، توســعه کشاورزی نامتوازن 
و ناپایدار در منطقه اســت. در دولت نهم 
و دهم، متأســفانه در بالادست زاینده رود 
زمین های دیم تبدیل به زمین های کشت 
آبی شــدند. محصولات بســیار پرمصرف 
جایگزین الگوهای کشت قبلی شدند؛ در 
حالی که در گذشته چنین کشت هایی در 

آن منطقه رایج نبود.
 سومین رشــته تصمیم، بحث انتقال آب 
به استان های مجاور است. در دولت آقای 
خاتمــی انتقال آب به یــزد اتفاق افتاد، و 
در دوره های بعد انتقال آب به کاشــان را 
داشتیم. این انتقال ها بدون در نظر گرفتن 
ظرفیت واقعی حوضــه زاینده رود و اثرات 
محیط زیستی آن انجام شد و فشار بیشتری 
به منابع آب وارد کرد. عامل چهارم به توزیع 
نامتناسب و ناعادلانه فرصت های توسعه ای 
در ســطح فلات مرکزی برمی گردد. وقتی 
در یک نقطه خاص مانند اصفهان تمرکز 
ایجاد می کنید و مناطق دیگر را از توسعه 
بازمی دارید، علاوه بر مهاجرت، ناهم ترازی 
در تخصیص منابع و زیرساخت ها به وجود 
می آید. در نهایت، زاینده رود به عنوان یک 
منبــع محدود، تحت فشــار ترکیبی این 

تصمیم ها قرار گرفته است.
به وضعیت امروز برگردیم، در خصوص 
ماجرای اخیر انتقال آب از اصفهان به 

یزد، شما چه نظری دارید؟
اســتان اصفهان به طور فزاینده ای نیازمند 
آب شده و انتقال آب به یزد تنها بر شدت 
این بحــران می افزایــد. در حقیقت، این 
انتقال نشــان دهنده یک ماجرای پیچیده 
اســت که باعث شده مشــکلات آبی به 
مناطقی مانند یــزد و حتی دیگر مناطق 
مانند خوزستان گسترش یابد. حوضه آبریز 
فلات مرکزی یکی از مهم ترین حوضه های 
آبی کشــور اســت که زاینده رود جزئی از 
آن محسوب می شــود. بیش از ۸۸ درصد 
از این حوضه در استان اصفهان قرار دارد. 
بنابراین، بارگذاری های غیر اصولی در این 
استان باعث افزایش تقاضا برای آب شده 
است. همچنین، باید به این نکته اشاره کرد 

که زیرحوضه زاینده رود تماماً در دو استان 
اصفهان و چهارمحال و بختیاری قرار دارد 
و استان یزد به طور طبیعی بخشی از این 
زیرحوضه نیســت.واقعیت این اســت که 
ایــن پروژه های انتقال آب تنها وضعیت را 
پیچیده تر خواهند کرد. انتقال آب از کارون 
به زاینــده رود در حال حاضر مشــکلات 
زیادی را بــرای حوضه کارون ایجاد کرده 
اســت و طرح های جدید مانند بن بروجن 
که آب را از زاینــده رود به کارون منتقل 
می کند، تنهــا به بحران های موجود دامن 
می زنند. در حقیقت، مــا در حال اجرای 
یک سیاســت »وصل پینه ای« هســتیم 
که به جــای حل مشــکل، آن را به نقاط 
دیگر منتقل می کنــد. این رویکرد نه تنها 
مشکلات آبی را حل نمی کند بلکه به مرور 
زمان شدت بحران ها را بیشتر خواهد کرد.

آیا در آینده شاهد تنش های بیشتری 
در این زمینه خواهیم بود؟

با توجه به وضعیت کنونــی و برنامه های 
انتقال آب که در دســت اجراست، شاهد 
تنش ها و مشــکلات بیشــتری در آینده 
خواهیم بــود. ایــن تنش هــا نه تنها در 
اســتان های مختلف، بلکه در سطح کشور 
هم تأثیرات منفی به جا خواهد گذاشــت. 
در حقیقت، این بحران ها به طور مستقیم 
بــه سیاســت های مدیریتی نادرســت و 
توســعه های غیر اصولی مربوط می شــود 
کــه باید هرچــه زودتر بازنگری شــوند.  
نوعی از حکمرانی آب را شــاهد هســتیم 
که بیشــتر مبتنی بر انتقال و تزریق آب 
از یــک حوضه بــه حوضه دیگر اســت، 
بدون توجه کافی بــه ظرفیت های بومی، 
و  اقتصادی  پیامدهــای محیط زیســتی، 
اجتماعی آن. در ادبیــات بین المللی هم 
انتقال آب بین حوضه ای به دلایلی متعدد 
توصیه نمی شــود. این انتقال ها آثار سوء 
زیســت محیطی، اقتصادی و اجتماعی در 

حوضه مبدأ دارند.
پس اعتــراض به چنیــن وضعیتی 

طبیعی است؟
ببینید، مردم حق دارند. دولت های مختلف 

با حکمرانی غیــر اصولی درخصوص آب، 
شــرایط اضطرار و بحران برای مردم ایجاد 
کرده اند. وقتی مــردم حس می کنند آب 
منطقه شــان بدون توجه به وضعیت شان 
منتقــل می شــود، به طــور عرفی حس 
بی عدالتــی پیدا می کننــد، حتی اگر آن 
انتقال مطابق با چارچوب قانونی انجام شده 
باشد. البته تاکید می کنم که مطالبه گری 
باید در مســیرهای سازنده صورت بگیرد، 
ولی از اساس، ریشــه این نارضایتی ها در 
سیاست گذاری ها است. یکی از تناقض های 
حکمرانی آبی را مثال بزنم؛ اســتان هایی 
مانند یزد یا سایر استان های فلات مرکزی 
که با کم آبی دســت و پنجه نرم می کنند، 
میزبان صنایعی شــده اند که مصرف آب 
بالایی دارند. ایــن یعنی ما نه تنها الگوی 
ناپایدار اصفهان را تکــرار می کنیم، بلکه 
آن را به دیگر استان ها هم صادر کرده ایم. 
اگر قرار اســت صنعتی مستقر شود، باید 
از نوع آب اندوز باشــد و در نزدیکی منابع 
آبی پایــدار، مثل دریاها، ایجاد شــود.در 
استان هایی مثل یزد، اصفهان و خوزستان، 
همچنان شاهد کشت های پرمصرف مثل 
برنج هستیم. در بالادست زاینده رود باغاتی 
داریم که به شدت آب بر هستند. بعد مدام 
انتقال آب را راه حل نشــان می دهیم. این 
رویه باعث شــده ما مدام سرزمین مان را 
وصله پینه کنیم. یک جا زاینده رود آب کم 
می آورد، از کارون به آن آب می دهیم. بعد 
از زاینده رود به یزد و کاشــان آب می رود. 
سپس دوباره از زاینده رود به سمت کارون 

انتقال صورت می گیرد. 
بعد هم از خلیج فارس، این زنجیره یعنی 
یک سردرگمی آشــکار در حکمرانی آب. 
به نظر می رسد تصمیم گیری ها بر اساس 
منافع شخصی، گروهی یا حتی سلیقه ای 
اتخاذ می شــوند نه مبتنی بــر عقلانیت 
محیط زیســتی.  بایــد از همین جا نقطه 
ســر خط بگذاریم و مسیر حکمرانی آبی 
را عــوض کنیم، ادامه مســیر فعلی فقط 
تشــدید بحران ها و تعمیق نارضایتی ها را 

در پی دارد.

موضوع خودکشی دستیاران پزشکی 
یا اقدام به خودکشــی یک رزیدنت 
زنــان و زایمان فکــر و ذهن جامعه 
است  ساخته  خود  درگیر  را  پزشکی 
و به نظر می رسد وزارت بهداشت باید 
فکری اساسی برای این موضوع مهم 

کند.
چنــد روز قبل بود که ســایت ســازمان 
نظام پزشــکی یک اطلاعیه تسلیت برای 
ناگهانی یک رزیدنت ســال  درگذشــت 
چهارم رشــته زنان صادر کرده و در ادامه 
بر پیگیری ابعاد حادثه )خودکشی( تاکید 
شده بود.نرگس محمدپور سال آخر رشته 
زنان و زایمان بود که در یک بیمارستان در 
شهر تبریز مشغول خدمت به هموطنانش 
بود. امــا در اقدامــی دردناک اقــدام به 
خودکشــی کرد.ماجرا از جایی شروع شد 
که در شــیفت اورژانســی، این پزشک با 

مادر بارداری مواجه شــد که سابقه تومور 
مغزی داشــت و در حیــن معاینه دچار 
تشنج شده بود. در شرایطی بحرانی، با افت 
شدید قلب جنین، وی با تصمیمی سریع 
و حیاتــی، جان نوزاد را با انجام ســزارین 
نجات داد. اما همین پرونده، با صدور رأی 
دیه ای سنگین، به کابوسی برای رزیدنتی 
تبدیل شد که طبق قانون، نباید بار کامل 
مسئولیت یک پرونده را بر دوش می کشید.
امید رضایی نویســنده و انکولوژیست به 
این موضوع واکنش نشان داد و در شبکه 
اجتماعــی ایکس نوشــت: رزیدنت زنان، 
پرونــده CP )نوزاد با نقــص فلج مغزی( 
داشــته که دیه بیمار از بیمه مسئولیت و 
تمام دارایی پزشک بیشتر بوده و خودکشی 
کرده اســت! آنها که در وزارت بهداشــت 
پشــت میز نشستند و برای محدود کردن 
ســزارین توسط پزشــک قانون ساختند، 

کجایند؟
در همین حال، کامران باقری لنکرانی وزیر 
اسبق بهداشــت، در واکنش به خودکشی 
دســتیاران پزشــکی گفــت: بر اســاس 
تحقیقاتی که در یکی از مراکز آموزشــی 
درمانی شهر شــیراز انجام شده، اقدام به 
خودکشــی در میان دســتیاران پزشکی 
اغلب یک تصمیم ناگهانی نیســت؛ بلکه 
نتیجه فرایندی بلندمدت شامل فرسودگی 
شغلی، افسردگی و فشارهای متعدد روانی 
اســت. یکی از یافته های مهم این تحقیق 
نشان می دهد که ضربه نهایی که فرد را به 
مرز اقدام به خودکشی می رساند، معمولاً 
بازخواســت یا تنبیه غیرمنتظره از سوی 
افرادی اســت که انتظــار حمایت از آنان 
مــی رود. وی افزود: با وجود اینکه معاونت 
آموزشــی وزارت بهداشت اقدامات مثبتی 
از جمله تأکید بر غربالگری سلامت روان 
دستیاران و تشکیل کمیته های تخصصی 
را آغاز کرده است، به نظر می رسد که انجام 
اقدامات ســاختاری و حمایتی بیشتری از 
سوی مدیران گروه ها و مسئولان آموزشی 
ضروری اســت.لنکرانی ادامه داد: یکی از 
انتقادات مطرح شده از سوی برخی اساتید 
و کارشناســان حوزه آموزش پزشکی این 
اســت که در مواجهه با خطاهای پزشکی، 
بر دوش دســتیاران  تمام مســئولیت ها 
گذاشــته می شــود و حمایتی درخور از 
آنها صــورت نمی گیــرد. همچنین، عدم 
توجه به شــرایط ســخت کاری، ساعات 
طولانی شــیفت، کمبود امکانات و تأخیر 

در پرداخت های مالی، از جمله مشکلاتی 
اســت که به نارضایتی و آسیب روانی در 
میان فراگیران پزشــکی دامــن می زنند.
اقدام به خودکشــی این رزیدنت درحالی 
صورت گرفت کــه محمدرضا ظفرقندی 
قبل از نشستن بر کرسی وزارت بهداشت 
در واکنش به خودکشــی پرستو بخشی، 
متخصص ۳۵ ســاله قلب در بیمارستان 
ابن سینا در شهرســتان دلفان، در حساب 
کاربری خود در شبکه اجتماعی »ایکس« 
نوشــته بود: »فشــار و اســترس روحی، 
جســمی و معیشتی بر پزشــکان جوان، 
طرحی و دستیاران به مرز هشدار رسیده 
اســت.« محمدرضا ظفرقندی افزود: »بی 
توجهی مســئولین به شــرایط و مقررات 
تحمیلــی و طاقت فرســای موجود، علت 
عمــده افزایــش ناامیدی، خودکشــی و 
مهاجــرت عزیزان جامعه پزشــکی ایران 
است.« همچنین حسین کرمانپور نیز که 
در واکنش به خودکشــی رزیدنت ها گفته 
بود »دولت باید نگران سرمایه های خودش 
باشــد. جامعه پزشکی که قرار است آینده 
کشور را تأمین کنند، یک سرمایه جدی به 
حساب می آیند. اینکه عده ای داد می زنند 
و نگران این موضوع هستند به این خاطر 
اســت که یک ســرمایه با هزینه ملت در 
حال از بین رفتن است. مهاجرت پزشکان 
و خودکشی ها و ترک کردن طرح هایشان 
نگرانی های جدی ایجاد می کند که سازمان 
نظام پزشکی و قســمت های مرتبط باید 

پاسخگو باشند«. 

مشاور وزیر و رئیس مرکز امور اتباع و 
مهاجرین خارجی وزارت کشور تعداد 
اتباع افغانستانی مجاز و غیرمجاز در 
کشور را شش میلیون و یکصد هزار 
نفر اعلام کرد و گفــت: از این تعداد 
دو میلیــون و ۱۰۰ هزار نفر مجاز، دو 
میلیون نفر غیرمجــاز و دو میلیون 
نفر در دســته افراد سرشماری شده 

هستند.
نــادر یاراحمــدی در گفت وگو با ایســنا 
با اشــاره به اینکه در ســال گذشته بیش 
از یــک میلیون نفر از اتبــاع غیر مجاز از 

کشــور طرد شــدند، اظهار کــرد: از این 
تعــداد ۴۰ درصدشــان به صــورت خود 
معرف و داوطلبانه از کشــور خارج شده و 
به کشــور افغانستان بازگشتند که در این 
راستا از اقدامات سختگیرانه پلیس تشکر 
می کنیم. وی با بیان اینکه برای طرد افراد 
غیرمجاز که عمده آنهــا نیز زن و کودک 
هســتند با احتیاط بیشتری اقدامات لازم 
صورت می گیرد، بسیاری از اتباع خارجی 
فاقد مدرک را افرادی دانســت که نه تنها 
هنجارشکن نیستند؛ بلکه در کشور مشغول 
به کار می باشند، اما چون غیر مجاز تلقی 

می شــوند باید به کشــور خود بازگردند.
رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین خارجی 
وزارت کشور، اظهار کرد: به دلیل جمعیت 
بالای خانوارهای مهاجرین افغانســتانی و 
یارانه های مختلف حمل و نقل، ســوخت 
و .... که برای آنها از ســوی کشــور ایران 
پرداخت می شود، هزینه بالایی را به کشور 
تحمیل می کنــد؛ این در حالیســت که 
متأسفانه از سوی سازمان های بین المللی 
به کشور ما کمکی نمی شود و درخواست 
ایران بازگشت اتباع افغانستانی غیر مجاز به 
کشورشان است، هرچند که در این سال ها 

ما برخوردمان با اتباع خارجی به ویژه اتباع 
افغانستانی همچون مهمان بوده و پذیرای 
آنها در کشــورمان بوده ایم. یاراحمدی در 
ادامه درباره تشکیل باندهای جرائم از سوی 
برخی از اتباع خارجی و برخورد با این افراد 
نیز تصریح کرد: این افراد کسانی هستند 
که در دسته افراد خلافکار قرار می گیرند 
و با توجه به اینکه اعمال قانون در کشــور 
برای همه افراد مقیم کشــور اعم از اتباع 
ایرانی و خارجی یکســان است، در صورت 
تخلف طبــق قانون، پلیس با آنان برخورد 

خواهد کرد. 

سیاست »وصله  پینه ای« برای مردم بحران درست کرده است

سرگیجه در حکمرانی آب  ایران

جای خالی پویش »نه به خودکشی دستیاران پزشکی«

حضور بیش از ۶ میلیون اتباع مجاز و غیر مجاز افغانستانی در کشور

تهران گرم تر می شود
اداره کل هواشناسی استان تهران با اشاره به روند افزایش 
نسبی دما در تهران از ورود یک سامانه بارشی جدید طی 
روز پنجشــنبه )۲۱ فروردین ماه( به استان خبر داد. به 
گزارش ایسنا بر پایه واکاوی الگوهای همدیدی و بررسی 
نقشــه های پیش یابی طی پنج روز آینده آســمان استان 
تهران صاف تا قسمتی ابری گاهی همراه با وزش باد و روند 
افزایش نسبی دما پیش بینی می شود. همچنین طی این 
مدت در پــاره ای نقاط به ویژه بخش های جنوبی و غربی 
استان تهران در بعضی ساعات وزش باد شدید و احتمال 
گرد و خاک مورد انتظار اســت.از بعد از ظهر پنجشــنبه 
)۲۱ فروردین ماه( با ورود سامانه بارشی افزایش ابر و بارش 
باران گاهی رگبار و رعد و برق در سطح استان پیش بینی 
می شود.آسمان تهران امروز کمی ابری تا قسمتی ابری و 
وزش باد و گاهی افزایش باد با حداقل دمای ۱۶ و حداکثر 
دمای ۲۷ درجه سانتیگراد و طی )۲۰ فروردین ماه( صاف 
و وزش بــاد گاهی وزش باد با حداقل دمای ۱۷ و حداکثر 

دمای ۲۸ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

هواشناسی


